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Poziv Komisije Pravičnost in VLADA JE PADLA,
mir parlamentarnim strankam volitve so pred vrati

Komisija Pravičnost in mir pri Slovens
ki škofovski konferenci meni, da je  po 
najnovejših notranjepolitičnih dogodkih 
slovenska država v razmerah, ki od vseh 
nosilcev političnih funkcij zahtevajo veliko 
mero odgovornosti in državotvorne zavesti. 
Deset let po prvih svobodnih volitvah smo 
pred letošnjimi volitvami v ključnem obdo
bju za uresničitev temeljnih nacionalnih 
ciljev, med katerimi je enakopravna in pol
na vključitev v evropske povezovalne toko
ve prednostna naloga in je  deležna široke
ga nacionalnega soglasja.

Za uveljavitev in spoštovanje vloge 
državljana je  ključnega pomena pravočas
na uzakonitev neposredne in demokratično 
izražene zahteve državljanov po takem vo
lilnem sistemu, kot so ga sami predlagali in 
izglasovali na referendumu. Poslanci so pri 
tem vezani na ustavnopravni red in odloč
bo ustavnega sodišča, zato komisija Pravič
nost in mir poziva vse nosilce javne oblasti, 
naj pravočasno ravnajo v smislu teh teme
ljnih zahtev demokratične kulture.

Za vključevanje Slovenije v Evropsko 
Unijo so odločilni naslednji meseci. EZ bo

Frankfurter Allgemeine Zeitung (FAZ 5. 
aprila) poroča o politični krizi v Sloveniji. 
Dopisnik FAZ z Dunaja piše, da morebitne 
predčasne volitve niso po volji opozicije, 
ker bi potekale po starem, proporcional
nem sistemu.

Premier Janez Drnovšek, ki je  že osem 
let na tem položaju, je  potrditev rekonstrui
rane vlade vezal na glasovanje o zaupnici v 
državnem zboru. Če bo izglasovana nezau
pnica, si bo moral večino poiskati kak drug 
politik ali pa bo treba v zakonsko določe
nem roku štirih tednov razpisati predčasne 
volitve, pojasnjuje FAZ. Dunajski dopisnik 
konservativnega nemškega časnika opozar
ja, da računica ni tako preprosta, kot se zdi

Na bližajočih se parlamentarnih volitv
ah naj bi novo združeno stranko (SLS in 
SKD) podprlo 18,5 odstotka vprašanih. To 
je skoraj 8,4 odstotka glasov več, kot bi jih 
dobili obe stranki posamično. Če pa se 
bodo vse tri pomladne stranke povezale v 
Koalicijo Slovenija, jih namerava voliti 25,7 
odstotka vprašanih oziroma osem odstot
kov več, kot če bi te stranke na volitvah 
nastopile posamično. Novo združeno stran
ko bi volilci najbolj nagradili, če bi jo vodil 
guverner Banke Slovenija France Arhar, 
kažejo rezultati mesečnega barom etra 

Podporo novi združeni stranki, ki bo 
nastala iz sedanjih SKD in SLS, je  odreklo 
53,1 odstotka vprašanih, 28,4 odstotka se 
jih še ni odločilo, volilo pa bi jo 18,5 
odstotka vprašanih. Nova stranka bi dobila 
5,8 odstotka več glasov (24,3 odstotka), če 
bi jo  vodil f i  ance Arhar. Če bo postal r\jen 
predsednik Lojze Peterle, bi novo stranko 
Podprlo kar 10 odstotkov (14,6 odstotka) 

lih, če bi na tem mestu pristal

z letošnjim poročilom o napredku držav 
kandidatk in o stanju širitvenega procesa 
za najuspešnejše kandidatke določila roke 
za dokončanje pogajanj, č e  bo ocenila, da 
Slovenija danih zavez ni izpolnila, obstaja 
resna nevarnost, da zanjo tega še ne bo 
mogla storiti, zaradi česar lahko Slovenija 
celo izpade iz prvega kroga širitve EZ. Njen 
vstop v EZ bi se s tem odložil v vse bolj 
oddaljeno in negotovo prihodnost. V intere
su Slovenije je zato pravočasno sprejeman
je in izvajanje pravnega reda EZ. Pri tem so 
ključni naslednji meseci, v katerih mora 
Slovenija nadoknaditi dosedanje zaostanke 
pri sprejemanju in izvajanju pravnega reda 
EZ. (Slovenija je  izvršila le 60 % lanskih ob
veznosti). Zato komisija Pravičnost in mir 
pri SŠK poziva vse nosilce javne oblasti, da 
pri reševanju nastale vladne krize upo
števajo omenjena dejstva in ravnajo v duhu 
odgovornosti za uspešno vključitev v ev
ropske integracijske tokove.

KOMISIJA PRAVIČNOST IN MIR 
dr. Anton Stres, predsednik

Ljubljana 6. aprila 2000

na prvi pogled. Drnovšek je namreč nasta
vil past, saj je v zadevo vpletel tudi vpra
šanje volilnega sistema.

Dopisnik FAZ razlaga, da si pomladni 
tabor želi političnega preobrata na nasledn
jih parlamentarnih volitvah. Preobrat naj bi 
omogočilo prav sprejetje večinskega volil
nega sistema. SKD, SDS in SLS morajo po 
pisanju FAZ zdaj dobro premisliti. Če bodo 
glasovali proti Drnovšku, bodo imeli pred
časne volitve po proporcionalnem sistemu 
z negotovim izidom za desnico. Ob volitvah 
jeseni obstaja vsaj možnost za menjavo 
oblasti v prid pomladnikov.

Pravi orkan pa bi nastopil, če bi predse
dnik Milan Kučan ustanovil svojo stranko.

sedanji predsednik DZ Janez Podobnik, pa 
bi jo volilo 13,6 odstotka vprašanih. Naj
manj glasov bi združena stranka dobila, če 
bi jo vodil Ludvik Toplak (10,7 odstotka) 
ali Marjan Podobnik (9,6 odstotka).

Tri združene pomladne stranke bi v 
paketu volilo 25,7 odstotka vprašanih, 29,3 
odstotka je  še neopredeljenih, podprlo pa 
je ne bi 45 odstotkov anketiranih.

Drnovškovo Liberalno demokracijo bi 
volilo 19 odstotkov vprašanih. Na drugem 
mestu je Janševa Socialdemokratska stran
ka (7,6 odstotka), sledijo Podobnikova SLS 
(6,3 odstotka), Združena lista (6 odsto
tkov), krščanski demokrati (3,8 odstotka), 
uopokojenci (2,4 odstotka) in Jelinčičeva 
SNS (1,1 odstotka).

Letošnjih parlamentarnih volitev se bo 
zanesljivo udeležilo 46,5 odstotka vpra
šanih, 16,5 odstotka se jih bo verjetno 
udeležilo, 16,2 odstotka je še neodločenih, 
volitev pa se ne namerava udeležiti 20,4 
odstotka vprašanih.

KDAJ SE JE PRIČELO?

Pričelo se je pravzaprav, ko se je  slo
venska politika pričela pripravljati na voli
tve. Na prihodnje volitve, ki bodo proti 
koncu leta. Zakaj?

Dosedaj je veljal proporcionalni volilni 
sistem, ki določa, da v posameznih okrajih 
izvolijo tistega, ki dobi več kot polovico 
glasov. Kar pa ostane neodločenih okrajev, 
se razdelijo preostali glasovi med poslance 
strankarskih nacionalnih list, kolikor so 
dobile procentov v vsej Sloveniji, (med 
njimi je  bil np. naš poslanec Schiffer). Ta 
sistem je koristil predvsem levičarjem, 
Drnovškovim liberaldemokratom (LDS).

Lani pa se je na Janšev predlog ljudstvo 
na plebiscitu izglasovalo nov sistem, ve
činski, kar pomeni da je sicer več okrajev, 
a da postane poslanec samo tisti, ki odnese 
v dvokrožnem sistemu večino. Torej vsak 
voli določeno osebo, ne pa strankarsko 
listo.

Ta sistem - kot upajo - bo koristil 
pomladnim strankam, ki imajo veliko zas
lombo na terenu.

Seveda so se levičarji upirali in zavlače
vali proces v parlamentu, tako da je  moralo 
ustavno sodišče določiti, da je  parlament 
vezan po plebiscitu in mora tak sistem 
izglasovati.

Ker pa drugače niso mogli, so se pri 
LDS javno sicer odločili, da podprejo 
večinski sistem, za kulisami pa so ga sabo
tirali.

Pomladne stranke pa so zaradi večin
skega načina tega sistema tudi vedele, da 
morajo nastopiti skupno. Ustanovila se je 
Koalicija Slovenija ter sta se pričeli resno 
združevati Krščanski demokrati (SKD) in 
Ljudska stranka (SLS). Pri tem je prišlo do 
sklepa, da morajo zaradi združitve odstopi
ti vsi ministri SLS, skupno s podpredsed
nikom Marjanom Podobnikom, iz vlade. To 
je  Podobnik tudi sporočil predsedniku vla
de Drnovšku. Ta pa je  bil hiter: poslal je v 
parlament zahtevo, da parlament vrže te 
ministre iz vlade in postavi nove, obenem 
oz. s tem povezano pa izreče zaupnico sa
memu Drnovšku.

Tako je bilo star\je prejšnji teden.

ZADNJI DOGODKI SO SE RAZVIJALI 
Z VELIKO NAGLICO

Taka zahteva v parlamentu mora biti 
takoj rešena. Podobnik je žalostno trdil, da 
sicer dejstvo odstopa ministrov ni bilo tako 
hudo mišljeno, da bi se morda dalo še kaj 
pogovoriti in podobno. A Drnovšek je bil 
odločen narediti konec tej koaliciji s Podo
bnikom. Nekaj se je sicer še pogajal z 
Janšo in Peterletom, da če mu dajo podpo
ro v zaupnici, bo on gledal, da se sprejme 
volilni sistem. A tadva nista verjela v to 
obljubo, saj so istočasno r\jegovo poslanci 
v parlamenu volili proti hitremu sprejemu 
večinskega sistema - in sta zahtevala, da 
naj uajprej parlament sprejme večinski sis
tem, potem pa bodo šele razpravljali o

zaupnici in bi ga tedaj lahko podprli pomla
dniki.

A Drnovšek - logično, ni hotel o tem nič 
slišato, tako da so pomladniki izjavili, da ga 
ne bodo podprli.

SEJA SE JE ZAČELA

Na 44. sejo slovenskega parlamenta so 
zbobnale vse stranke vse svoje poslance, 
kajti zdaj je  šlo zares. Člani parlamentarke 
komisije za Slovence po svetu, ki so bili 
ravno v Argentini, so morali na sredi preki
niti svoj obisk in odleteti nazaj.

Prva točka je bila, ali bodo glasovali 
najprej o volilnem sistemu. Pri tem se je 
pokazalo, kakšno je razmerje moči, ki je 
ostalo enako kot po zadnjih volitvah. Zma
gal je  predlog levice, da ne glasujejo o 
sistemu s 44 glasovi proti 43. Za predlog so 
glasovali vsi levičarji, pa “slavni" Pucko in 
poslanca narodnosti. Proti pa seveda po
mladniki, ki so izgubili za en glas.

Debata je bila precej kratka, niti en dan 
ne. Poslanci Drnovškove LDS so seveda 
zagovarjali predsednika vlade, pomladniki 
pa nasprotovali zaupnici. Zanimivo pa je, 
da je  Združena lista, naslednica Komunis
tične partije, tudi glasovala za nezaupnico, 
češ da so tako potrebne predčasne volitve. 
Novo predlagani ministri so drug za drugim 
dobivali odklonilne odločitve v posameznih 
komisijah za njihove resorje.

Končno je prišel čas volitev. Pri glaso
vanju je  bila odstavitev ministrov SLS 
odklonjena, pa tudi izglasovana nezaupnica 
Drnovšku, ki je bila s tem povezana. Za 
zaupnico oz. Drnovška so glasovali samo 
poslanci LDS in peščica posameznikov, 
vseh skupaj je  bilo 31, proti pa 59 glasov, ki 
so jih dale najprej pomladne stranke SKD, 
SLS in Janševi SDS, pridružili so se jim pa 
še Združena lista, Jelinčičevi SNS (Slovens
ka nacionalna stranka), le upokojenci 
(DESUS) so se vzdržali. Tako je  ostala 
vlada še dalje kot začasna, tudi ministri 
SLS; pač pa ima parlament časa en mesec, 
da reši problem odstopa.

Ima več možnosti: da Drnovšek zahteva 
in dobi novo zaupnico, da parlament posta
vi drugega mandatorja, ki bi ostal na vladi 
do volitev konec leta, če pa tega ne, pred
sednik republike Kučan razpusti parlament 
in razpiše nove volitve.

KAJ HOČEJO RAZNE STRANKE

Zelo enostavno: dobiti prihodi\je voli
tve. Zato leve stranke hočejo ostati pri 
proporcionalnem volilnem sistemu, ki jim 
je  prijaznejši, desnica pa hoče večinski 
sistem , ki gaje ljudstvo odobrilo na plebis
citu in ustavno sodišče potrdilo. Ker levica 
vsaj uradno ne more proti temu - Drnovšek 
ga je javno podprl - hočejo obiti problem 
na drug način.

Sklepanje je  tako: Če vržemo Drnovška 
in preprečimo izvolitev novega začasnega 
mandatorja (glasov imajo v parlamentu ra- 

Nad. na 2. str.

STRAN 4:
Slovenci v Severni Ameriki

FAZ: Drnovšek nastavil past

Nekaj številk ob volitvah
Revija Mag: Ljubljana, 5. aprila



Stran 2 S V O B O D N A  S L O V E N I J A Buenos Aires, 13. aprila 2000
m M M M M S B W mmmmmmmammmrnmmmmmmmimmmmmmimmMmKsmmmmmmmmmmmmiiammmmmmmtmmmmmmmtmmisem

Iz  življenjaZgodilo se je
ZDRUŽEVANJE

Kar zadeva združitev s SLS, je Peterle 
dejal, da bo simbolična napoved združitve 
prihodryo soboto že te dni, ko bodo v 
parlamentu odprli vrata med prostori pos
lanskih skupin SLS in SKD. Zatrdil je, da 
združitev prihodryo soboto bo.

Na vprašanje, ali bo kandidiral za pred
sednika nove stranke, pa je  Peterle odgovo
ril, da v torek končan kandidacijski posto
pek in bo v sredo zadeva jasna.

PETRIČ IMENOVAN ZA
VELEPOSLANIKA V BRAZILIJI

Predsednik Milan Kučan je bivšega zu
nanjega minstra Ernesta Petriča imenoval 
za slovenskega veleposlanika v Braziliji s

Vlada je padla...
Nad. s 1. str.

vno malo več kot polovico in ga tako 
obvladajo), bo Kučan primoran (sicer ver
jetno zelo vesel) razpisati predčasne voli
tve v treh mesecih. Med tem pa ne bo časa, 
da bi parlament sprejel večinski sistem, če 
se le malo potrudijo z obstrukcijo, in bodo 
volitve po starem in tako - upajo - da oni
zmagajo.

Desnica pa obratno. Drnovška je  vrgla, 
ker je bil to skrajni čas, da se neha nenara
vna koalicija levih in desnih. Sedaj pa 
želijo, da postavijo novega svojega manda- 
torja tehnične vlade, medtem pa do konca 
leta izvolijo večinski sistem, po katerem 
bodo potekale prihodnje volitve.

PA BO VSE ŠLO TAKO, KOT 
MISLIJO?

Verjetno ne. Kajti pojavilo se je  nekaj 
nezaslišanega. Jelinčič, skrcyni srboritež in 
nenačelnež, ki vedno podpira levico, je 
izjavil, da bi njegovi poslanci podprli 
pomladnega kandidata. Ob napovedani po
dpori treh poslancev SNS za pomladnega 
mandatarja bi tri pomladne stranke, ki 
imajo v parlamentu 45 glasov od 90, za 
imenovanje novega mandatarja dobile za
dostno podporo. S tem naj bi zagotovile 
možnost sprejetja večinskega volilnega sis
tema še pravočasno do rednih parlamentar
nih volitev. Ne ve se, kakšno ceno zahteva 
Jelinčič, niti če misli resno ali ne. Ne ve se, 
ali bodo desni sprejeli to ponudbo. Pomla
dniki že pravijo, da imajo svojega mandar- 
torja, da pa so pripravljeni tudi na predčas
ne volitve, ker je še vedno čas, da se 
sprejme večinski sistem, Janša je izjavil, da 
so volitve po proporcionalnem sistemu ile
galne in se jih ryegova stranka ne bo ude
ležila.

Večinski sistem bo sprejet, če bo poleg 
“pomladnega trojčka" zai\j glasovalo še 16 
poslancev. V nasprotnem primeru je pov
sem vseeno, ali bodo predčasne ali redne 
volitve - možnosti za sprejem večinskega 
ne bodo nič večje.

NEKAJ IZJAV POLITIKOV

Predsednik SKD Lojze Peterle je de
jal, da je  “to, kar je  delala LDS z dosedan
jim predsednikom vlade na čelu, bilo več 
kot konjsko trgovanje ... Oni so želeli ba
rantati, kupčevati z ljudsko voljo oz. z ve
činskim sistemom. Predsednik vlade je de
jal, če me podprete, bo večinski sistem, če 
ne, pa ne. Sednj bomo videli, kako je  z ve
rodostojnostjo LDS, ali bo kljub temu po
dprla referendumsko voljo ali ne“, je pojas
nil Peterle. Ob tem je še opozoril na dogo-

sedežem v New Yorku, Petrič je  bil že 
januarja imenovan za veleposlanika pri 
Združenih narodih v New Yorku

NA SEDEŽU MARIBORSKE ŠKOFIJE 
ODKRILI PRISLUŠKOVALNE NAPRAVE

Na sedežu rimokatoliške škofije v Ma
riboru so odkrili prisluškovalne naprave, 
so sporočili iz škofijskega tiskovnega ura
da. Materialne dokaze in podrobnosti v 
zvezi s tem bodo javnosti predstavili na 
novinarski konferenci v ponedeljek dopol
dne.

Na novinarski konferenci, ki jo  bo pri
pravil tiskovni urad mariborske škofije, 
bodo sodelovali mariborski škof Franc 
Kramberger, prelat Franc Zdolšek in Ivan 
Štuhec, Član Komisije za pravičnost in mir.

vor t.i. pomladnih strank, da bodo sodelo
vale ne glede na volilni sistem, zato računa, 
da bo nastala predvolilna koalicija, tudi če 
bi bile izsiljene volitve po sedaj veljavnem 
sistemu.

“Krščanski demokrati so veseli, da se je 
politični prostor zjasnil, k čemur je z napo
vedanim izstopom iz vlade prispevala Slo
venska ljudska stranka (SLS)“, je po izgla
sovani nezaupnici vladi premiera Janeza 
Drnovška dejal predsednik stranke Lojze 
Peterle, in še: “Mešanih koalicij je v Slove
niji za nekaj časa konec."

Na vprašanje, ali bo LDS po sedanjem 
razpletu dogodkov še naprej podpirala 
večinski volilni sistem, je predsednik vlade 
in LDS Drnovšek odgovoril, da bodo pos
lanci o tem naprej razpravljali, vendar bi 
danes o tem “težko ksy več povedal." Dejal 
je še, da bi predčasne volitve pripomogle k 
temu, da se razčisti politična situacija. Do
dal je, da sam v roku tridesetih dni ne 
namerava ponovno predlagati glasovanja o 
zaupnici.

“Če večinskega volilnega sistema ne bo, 
volitve po veijavnem sistemu ne bodo legi
timne", je  dejal predsednik Janez Janša 
Socialdemokratske stranke. “Šli bomo sa
mo na volitve, ki bodo legitimne, ki bodo 
potekale po sistemu, ki ga je izbralo ljuds
tvo na referendumu." Dodal je, da je  “pra
vna zgodba" končana, ustavno sodišče je 
odločilo, z nobenimi manipulacijami se 
sprejetje tega volilnega modela ne bi smelo 
več preprečiti. Država, ki ne spoštuje refe
rendumske volje in odločb ustavnega so
dišča, namreč ne izpolnjuje političnih krite
rijev za vstop v Evropsko zvezo; če se bo 
kdo igral z dolgoročnimi cilji Slovenije, 
med katerimi je zagotovo vstop v EZ, bo 
nase prevzel odgovornost za težke posledi
ce, je še dejal Janša.

Slovenska nacionalna stranka (SNS) se. 
je odločila, da bo podprla mandatarja, ki bi 
ga predlagale tri pomladne stranke, je po 
razpletu v državnem zboru poudaril predse
dnik stranke Zmago Jelinčič. “Navsezadn
je sedem let in pol podpiranja vladavine 
Drnovška in LDS ni prineslo nič dobrega 
niti SNS niti Sloveniji."

ZLSD - Združena lista se je  zelo zgodaj 
odločila, da se v nastajajoči politični krizi 
opredeli za predčasne volitve kot najboljšo 
pot, in zelo jasno izjavila: “Mi smo se 
odločili, da z glasovanjem o nezaupnici 
pripomoremo k temu, da dogovarjanje o 
uvedbi večinskega volilnega sistema za 
ceno oblasti ne bi dobilo podpore."

Predsednik ZLSD Borut Pahor je med 
drugim zagotovil, da stranka ne bo podprla 
morebitnega novega mandatarja, ki bi ga 
predlagale desnosredinske stranke.

TD
po STA, Delu, Dnevniku, 

Radio Ognjišče, V. Levstik, Družina

Pretekli teden je  bil verjetno eden naj
težjih, kar j ih  je  doslej doživela vlada 
Povezave. Rastoča ljudske nejevolja, nega
tivne gospodarske okoliščine in  kak spo
drsljaj nakazujejo zapleteno obzorje, kjer 
ne m anjka oblakov.

DRUGAČE JE S KITARO

Star argentinski izrek trdi, da „drugače 
je s kitaro” (otra cosa es con guitarra). To 
pomeni, da je lahko kritizirati, kako igra 
drugi, a težave se pokažejo, ko tebi dtyo v 
roke kitaro. Povezava je  od svojega nas
tanka gotovo vodila izredno bistro politiko. 
Tako radikali kot Solidarna fronta so spret
no izrabljali napake zadrye vlade in z ostro 
kritiko napeljevali vodo na lastni mlin. S 
tem enostavnim postopkom jim je uspelo 
doseči številne volilne zmage in končno 
vodstvo države.

A sedaj se je položaj obrnil. In priznaj
mo si, da s kitaro v roki melodija, ki jo 
igrajo, ni ravno brezhiba. De la Rua je prišel 
na vlado, ne da bi imel izdelan stvaren 
gospodarski program. Davčna povišica, ki 
so jo uvedli kot odgovor na zahteve Medna
rodnega denarnega sklada (FMI), se je izka
zala za ponesrečeno. Obetali so si reaktiva- 
cyo, a o ryej še ni ne duha ne sluha. Delno 
zboljšarye proizvodnje bi se lahko pokazalo 
v prihodnjih mesecih, a narod že izraža 
nestrpnost, ker na lastni koži čuti po- 
mankaiye in brezup.

Tako so se v notranjosti, ki jo kriza 
najbolj prizadeva, pričeli prvi protesti. Pro
vince Entre Rios in Chaco so pretekli teden 
pritegnile javno pozornost zaradi izgredov 
in manifestacij brezposelnih delavcev. Dru
god sicer do sličnih izbruhov ni prišlo, a 
lahko ogenj vsak čas zagori.

Da je  bila mera težav polna, se je  v 
Entre Rios prikazala neka gverilska skupi
na. Potem se je res vse izkazalo kot lažna 
uprizoritev, nastop pustnih šem. A znak za 
alarm je bil dan in ga je težko pozabiti. 
Prizor nas spominja na druge izgrede širom 
države v zadnjih letih. Ugotoviti moramo, 
da je imel tako prejšnji predsednik Menem, 
kot sedarya vlada to srečo, da trenutno ni 
aktivnih skupin, ki bi lahko izkoristile ljuds
ko nejevoljo v revolucionarne namene. Kaj 
lahko bi se namreč zgodilo, da te se tem 
protestom nekdo postavi na čelo in jim da 
smer, katera bi lahko globoko pretresla 
socialno strukturo.

V provinci Chaco ni bilo govora o gveri
li. A nastop levičarske skupine, katere člani 
so na konjih vdrli v provincyski parlament 
in povzročili precej škode, globoko utrjuje 
zavest, da položaj ni tako enostaven, kot ga 
hoče prikazati vlada.

MOČ TRANSPORTA

Pretekli teden se je ponovno izkazala 
moč, ki jo ima v vsaki družbi transport. Že 
pred leti se je  v Franclji pokazalo, kako 
močna so podjetja tovornjakov ali njim 
sorodni sindikati. Vlade po vseh državah 
sveta se morajo večkrat, ukloniti zahtevam 
teh skupin. To je delno okusila vlada v 
zadevi učiteljskega davka na avtotransport. 
Sedaj se je to izkazalo v drugačnih oko
liščinah in bolj radikalno.

Podjetniki tarnajo, da podražitev goriva 
in visoke cestnine uničujejo prevozno deja
vnost. Zelo jasni so v svojih zahtevah: 
cenejša goriva in znižanje cestnin. Vlada se 
upira enemu in drugemu, a ve, da bo morala 
popustiti. Glede cestnin je vprašanje zaple
teno, zadeva bencina pa tudi ni lahka. Vlada 
je sklenila, da za tovornjake določi nižjo 
ceno. Poceni gasoil bi prodajali v posebnih 
veleprodajalnah. A kako preprečiti zlorabo, 
da ne bi prišlo do prekupčevanja in drobne 
prodaje, kar je v Argentini tako običajno.

Tone M izerit

Vendar problem ni le gospodarske ali 
finančne narave. Precej je vmes politične 
primesi. To se je pokazalo, ko je vlada 
obtožila glavnega tajnika uporne CGT (Hu
go Moyano), da hujska po<ljetnike k uporu. 
Moyano je namreč obenem glavni tajnik 
sindikata šoferjev tovornjakov.

Vse to se dogaja medtem, ko vlada 
napenja vse sile, da bi v parlamentu spravi
la v tek razne zakone o nujnem gospodars
kem staryu in delavski fleksibilizacjji. Oba 
imata že potrditev poslanske zbornice, za
taknila pa sta se v senatu, kjer peronistična 
večina noče zlasti o prvem nič slišati. Dela
vska fleksibilizacija bo verjetno končno za
gledala luč sveta, razni predvideni gospo
darski ukrepi pa zaenkrat tavajo v temi.

GOSPODARSKA NUJA IN POLITIČNE 
POTREBE

Ker se je ta del gospodarskega progra
ma v parlamentu zataknil, bistre vladne 
glave sedaj iščejo drug izhod za primer, da 
ga ne bi bilo možno spraviti v tek. Namen je 
izglasovati reglamentacyo predsedniških 
dekretov „niynosti in potrebe” („decretos 
de necesidad y urgencia"), katerih se je 
tako rad posluževal Menem.

Nova ustava predvideva možnost teh 
dekretov, a zahteva, da so zakonsko regla- 
mentirani. Tak dekret lahko potem parla
ment zavrne ali pa potrdi. A da ga zavrne, bi 
se morali proti dekretu izreči obe zbornici. 
Ker pa ima vlada med poslanci lastno veči
no, bi bila zavrnitev nemogoča.

Tako vidimo da prav ena izmed točk, ki 
jo je Povezava v opoziciji hudo kritizirala, 
sedaj postaja prilično orodje, ko ni druge 
poti. Ta pojav čutijo tudi poslanci Poveza
ve, ko morajo braniti nekatere vladne ukre
pe, ki so jih  še pred kratkim napadali, ko jih 
je  predlagala peronistična vlada. Znova 
lahko zadobi veljavo stari slovenski prego
vor, da se „zarečenega kruha poje več kot 
zapečenega”, zlasti v politiki.

Povezava je pretekli teden okusila tudi 
prvi grenak grižljaj na področju korupcije, 
ko je svak gospe ministrice za Socialno 
skrbstvo Graciele Fernandez Meijide bil 
obtožen, da je  zvišal kvalifikavyo nekega 
doma za ostarele, ki ga ima ryegova žena 
(sestra od gospe ministrice) in s tem zvišal 
tudi plačila države za tam nastanjene člane 
PAMlja.

Angel Tonietto, eden treh interventorjev 
socialnega zavoda za upokojence, je takoj 
odstopil s svojega mesta, a se predstavil 
pred sodiščem, naj razišče njegovo delova
nje in sodi, če je storil kaj narobe. Zanika 
namreč, da bi postopal nepravilno. Vendar, 
tudi če je bilo vse v redu, je primer kuj 
neroden in je vlada padla v slabo luč. 
Konjiček vse volilne kampanje je bil na
mreč boj proti korupciji. Ko so prišli na 
vlado, so kot dokaz tega boja uvedli sodne 
postopke proti prejšnjemu direktorju PAMl
ja. Daje sedaj osumljen eden interventorjev 
in celo sorodnik voc(je ministrstva, je hud 
udarec za vso vlado. Ta dogodek je pono
vno pokazal še razpoko med radikali in 
Solidarno fronto. Nobeden od ministrov se 
ni javno postavil v bran gospe Fernandez 
Meijide in znotruj vlade je nanjo deževalo 
precej kritik.

Dogodek je zlasti nevšečen, ker se je 
pripetil v nesposredni bližini občinskih voli
tev v prestolnici. Današnja opozicija (Cava- 
llo, Beliz, peronisti) so to seveda prilično iz
koristili. Nihče ni v staryu zametavati prilo
žnosti, da pritegne nezadovoljne glasove. 
Vladnim kandidatom pa ni zavidati položa
ja. Voclja PAMlja, Cecilia Felgueras, je kan
didatinja za podžupanjo. Ona je zahtevala, 
da naj Tonietti takoj odstopi. A vtisa raz
očaranja v javnosti s tem ni mogla odpravi
ti, kot ne vtisa o politikih, da „so vsi enaki”.
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Slovenci
Pristava

ZAČETEK V PREŠERNOVI ŠOLI
Po skupnem letošrjem začetku v Slo

venski hiši, je v soboto, 18. marca spet 
zaživelo na Pristavi in v rjenih šolskih 
prostorih.

Zbrane otroke in starše je  pozdravila 
voditeljica Veronika Vivod in predstavila 
nove učne moči. Ko so jih nato učiteljice 
po razredih popisale učence, so se znašle 
pred prijetno novico, da je število šolarjev 
naraslo na 93 (če ni kak šolar oziroma očka 
in mamica prvo soboto zaspal...)

Že za nasledijo soboto je  bil sklican 
roditeljski sestanek, Kjer so Veronika in 
učiteljice s starši komentirale letošnja na

vodila, sporočile načrte za letošnje leto in 
še kaj.

TUDI DRUGI SO ZAČELI
V mesecu marcu se je tudi drugače 

poživilo življenje. Ob sobotah dopoldne se 
s športom ukvarjajo fai\jte, Marija Zurc Čeč 
pa je začela zbirati mladce in mladenke in 
jim napovedala bogat program za to leto.

Ob sobotah po slovenski šoli ima spet 
redno vaje Zarja mladosti, otroški zbor, ki 
ga vodi Marjana Jelenc, da nam tudi v tem 
letu pripravi prijetne trenutke, kot je bil 
med drugimi nastop na lanskem Pevsko 
glasbenem večeru.

(j D

Občni zbor Zedinjene Slovenije
Tajniško poročilo

Društvo ima po knjigovodstvu vpisanih 
345 članov ter 172 družinskih, torej skupaj 
517 članic in članov. V teku leta so vstopili 
triji novi člani, umrlo pa jih je 14, ki so: 
Škulj Dolšina Angela, Gornik Zdenka, Haf
ner Stanislav, duh. Koman Boris, Pemišek 
Franc, Moder Kati, Novak Jože, Urbančič 
Rajko, Češarek Nande, Korošec Jože, Bor
štnik Maks, Pucko Tine, Kušar Ivana in Čop 
Glavič Viktorija.

Posmrtnina je bila plačana svojcem šes
tih pokojnih, osmim pa ne, ker so bili umrli 
za več kot šest mesecev v zaostanku s 
plačilom članarine.

Društvo je v teku leta prejelo 55 pisem 
in faksov. Odposlalo pa je 72 pisem in 
faksov. Sem pa niso šteta pozdravna pisma 
z občnega zbora, ki smo jih poslali 50, niti 
vabila k udeležbi in pa zahvalna pisma ob 
priložnostih domobranske proslave, drža
vnega praznika in Slovenskega dne, ki jih je 
bilo skupaj 80, ter 52 voščil ob božičnih 
praznikih. Redne stike smo imeli s Slovens
kim planinskem društvom iz Bariloč kakor 
tudi z Društvom Slovencev v Mendozi. Kar 
se tiče elektronske pošte, smo prejeli v teku 
leta 270 e-mailov in odposlali 95. Redno 
dobivamo npr. Dnevna poročila radia Og- 
i\jišče. V sklopu Svobodne Slovenije pa je 
bilo poslanih 183 opominov naročnikom, ki

so v zaostanku s plačilom naročnine ted
nika. Raznih drugih pisem v sklopu Svobo
dne Slovenije smo odposlali še 72.

Pisarna je vodila tudi upravo argentins
ke konference Svetovnega slovenskega 
kongresa.

V teku leta je  bilo 10 sej Upravnega 
sveta Zedinjene Slovenije, 5 sej Medorgani- 
zacijskega sveta ter dve izredni seji in sicer 
ena v Mendozi ob slavju 50-letnice Društva 
ter druga, srečanje z dr. Vitalom Ašičem, 
kjer je predložil načrt ustanovitve federaci
je. Zedinjena Slovenija je tudi organizirala 
srečanje članov razširjenega Medorganiza- 
cjskega sveta ob obisku državne sekretar
ke za Slovence po svetu ge. Mihaele Logar 
in državne svetovalke na Ministrstvu za 
šolstvo in šport. ge. Melite Steiner ter ob 
obisku torontskega nadškofa dr. Alojzija 
Ambrožiča.

Glede tednika Svobodna Slovenije se 
skupno razpeča 822 izvodov. Podrobno 
stanje bo podano v poročilu tiskovnega 
referata.

Ob koncu izrekam prisrčno zahvalo To
netu Mizeritu, Emilu Cofu ter novi pisar
niški moči gdč. Ceciliji Grbec za vestno 
delo, ki so ga opravljali v pisarni.

Prof. Neda Vesel Dolenc

Poročilo ku lturnega odseka
Delovanje kulturnega odseka je bilo v 

glavnem osredotočeno na pripravo treh os
rednjih prireditev organizirane slovenske 
skupnosti v Velikem Buenos Airesu. Te so: 
spominska (imenovana tudi domobranska) 
proslava, praznovanje slovenske državnosti 
in vsakoletni Slovenski dan.

Domobranska proslava, 6. junija v 
Slovenski h iši hisgr. Antona Oreharja:

Naša skupnost zajema svoje duhovne 
vrednote in voljo po življenju predvsem iz 
spomina in zgleda naših žrtev, padlih in 
pobitih v revoluciji in takoj po njej. Spomi
nja se poboja domobrancev, civilistov, vo
jakov in žena, ki so jih komunisti iz brez
obzirne sle po oblasti in bojazni po možnem 
uporu pobili.

Slavje se je pričelo s koncelebrirano 
sveto mašo v cerkvi Marije Pomagaj, katero 
je skupni s slovenskimi duhovniki daroval 
poddelegat SDP Alojzij Kukoviča in tudi 
pridigal. Med mašo je pel zbor iz San Mar
tina por vodstvom Lučke Marinček Kaste
lic. Sledil je poklon pred spomenikom, ka
mor so venec prinesli zastopniki borčevs
kih skupin. Slavnostni govor v dvorani 
škofa Rožmana je imela Mirjam Peršuh 
Rant, ki je govor posvetila spominu na 
svojega očeta Iva Peršuha, enega prvih žr
tev OF.

Zveza slovenskih mater 
in žena

Na zadnji seji 5. aprila se je Zveza 
slovenskih mater in žena spomnila skupine 
naših fantov, ki je v sklopi argentinske 
vojske odšla pred 18. leti na Malvinske 
otoke.

Spomnile smo se skrbi za njihova 
življenja in negotovosti njihove usode, ki 
so jih prestajale njihove družine in z njimi 
vsi Slovenci v Argentini. Mnogo mladih

življenj je ugasnilo na teh daljnih otokih. 
Bog pa je uslišal naše molitve in naše fante 
preko mnogih težav in trpljenja srečno 
pripeljal nazaj v varno zavetje njihovih 
družin.

Bogu hvala za to!

Mirijam Rant
tajnica

Pavlina Dobovškova
predsednica

Kanadske Slovenke 
nastopile v parlamentu

Ženski pevski zbor Plamen, ki združuje 
pevke iz vrst kanadskih Slovenk, je nasto
pil na redni letni prireditvi z imenom Ka
nadski parlamentarni molitveni zajtrk. Vsa
ko leto se prireditve udeležujejo predsta
vniki parlamenta ter izvršne in sodne veje 
oblasti, kakor tudi diplomatski zbor v Otta- 
wi in številni drugi gostje. Tudi letos sta bi
la prisotna predsednik parlamenta in sena
ta, za glasbeni del programa prireditve pa 
je  poskrbel omenjeni pevski zbor Plamen.

Zbor Plamen nastal pred desetimi leti, 
ustanovile pa so ga štiri kanadsko-slovens- 
ke pevke, ki so hotele ohraniti slovensko

pevsko izročilo. Pevski zbor se je pod 
vodstvom Marije Ahačič-Pollak, ki je slo
venski javnosti znana kot nekdanja pevka 
ansambla Slavka Avsenika, razširil in danes 
šteje 14 članic. Pevski zbor Plamen bo 
letos poleti ponovno gostoval v Sloveniji, 
kjer bo z nastopom 1. julija počastil ka
nadski državni praznik Dan Kanade. Zbor 
Plamen je v parlamentu nastopil na pobudo 
slovenskega veleposlanika v Kanadi Boža 
Cerarja in ob pomoči poslanke Jean Augus
tine, ki v kanadskem parlamentu predsedu
je parlamentarni skupini kanadsko-slovens- 
kega prijateljstva.

Komisija prekinila obisk

Odrski nastop je imel za naslov misel iz 
poezi,je Vinka Žaklja: "Mrtev bom le tedaj, 
če boš ti zgubil pogum, če boš zapustil 
skupne cilje, če boš začel m isliti samo 
nase”. Recitacijski prikaz z izborom poezij 
je pripravil Dominik Oblak in tudi režiral. 
Ob koncu proslave so starejši in mlajši 
predstavniki slovenske skupnosti prinesli 
prižgane svečke pod križ na odru. Scenski 
prostor je opremil Andrej Golob.

Praznik slovenske državnosti, 26. 
junija v Slovenski h iši

Praznovanje ob 8. obletnici osamosvoji
tve republike Slovenije se je pričelo z mašo 
za žive in pokojne slovenske javne delavce. 
Skupno s Francijem Cukjatijem je maševal 
Alojzij Kukoviča in imel mašni nagovor. Pri 
maši je pel SPZ Gallus pod vodstvom Anke 
Savelli Gaser. Po maši so se navzoči poklo
nili žrtvam revolucije. Predsednik društva 
ZS Tone Mizerit in tajnica Neda Vesel Do
lenc sta položila šopek nageljnov pred spo
menik.

Sledeči program v dvorani ob pognoje
nih mizah je obsegal v prvem delu sprejem 
argentinske in slovenske zastave, petje 
obeh državnih himen ter pozdrav predsed
nika ZS in veleposlanika republike Sloveni
je. Marjan Jože Loboda, ki je povezoval 
proslavo in napovedoval zaporedne točke,

Pred tednom dni je prišla na obisk 
v Argentino parlamentarna komisija za za
mejce in Slovence po svetu. Vodil jo je 
poslanec SKD Marjan Schiffrer in jo sesta
vljali člani raznih strank. Podorbno smo 
opisali pjihov sprejem prve dni v prejšnji 
številki našega lista.

Njihov obisk se je razvijal po progra
mu. Obiskali so nekaj slovenskih šol, nekaj 
naših prosvetnih Domov, obiskali starona- 
seljence, odleteli so tudi na obisk v odda
ljeno Mendozo.

Tam pa jih je dosegla roka slovenske

je prebral pisma Janeza Janše, Lojzeta Pe
terleta in predsednika društva Triglav, ki so 
se pridružili proslavi v Argentini. Slavnostni 
govor je imel Božidar Fink o pomenu drža
ve, domovine in naroda.

Na koncertu se je prvič pred slovensko 
publiko predstavila sopranistka Vera Golob 
ob spremljavi Ivana Vombergarja.

Sledila je podelitev priznal j  društva Ze
dinjena Slovenija zaslužnim osebam naše 
skupnosti. To leto so jih prejeli Lenčka 
Božnar, Pavlina Ulrich Dobovšek in Božidar 
Fink. Po kulturnem programu je bila sla
vnostna večerja. Med i\jo in po rjej so si 
gostje ogledali razstavo 17 slovenskih sli
karjev iz Argentine. Prostor v dvorani je 
uredil in opremil Andrej Golob.

44. Slovenski dan in 38. obletnica 
Slomškovega doma:

Toletni Slovenski dan je potekal v zna
menju pripoznanja blaženosti božjega služa
bnika škofa Antona Martina Slomška, zato 
je bila proslava v Slomškovem domu, če
prav bi po vrsti pripadala Pristavi. Vse 
slavje se je odvijalo na obširnem vrtu kraje
vnega doma v Ramos Mej ji. Veliki oder so 
po zamisli Toneta Oblaka izdelali Tone Kas
telic, Tine štefe in sodelavci. Scenski pros
tor pa sta izdelala Stane Snoj in Tone 
Kržišnik.

Slavje se je  pričelo dopoldne z dviga
njem zastav in petjem himen, z nagovorom 
krajevnega predsednika Marjana Jožeta Lo
bode, nato pa je sledila sveta maša, ki jo je

politike. Ker je bilo čez nekaj dni na vrsti v 
parlamentu izglasovanje zaupnice dr. Dr
novšku, je bil vsak glas dragocen. Tako so 
morali od danes do jutri takoj odleteti 
nazaj v Slovenjo.

Škoda, da je ostal njihov obisk nede- 
rečen. Sicer pa so v bistvu lahko videli, 
kako delije naša skupnost in živjo naši 
rojaki, tako predvojni kot člani politične 
emigracje. Iz pogovora s predstavniki pa 
posameznimi rojaki so lahko dobili realen 
vpogled na naše delovanje in m išjerje  v 
Argentini.

ob somaševanju slovenskih duhovnikov da
roval delegat SDP Jože Škerbec. Pel je 
krajevni mladinski zbor pod vodstvom Iva
na Vombergarja. Po kosilu je bila za otroke 
pripravljena likovna delavnica pod vods
tvom Vere Breznikar Podržaj na temo: A n
ton Martin Slomšek in  njegovo delo.

Popoldanski program je napovedovala 
Neda Vesel Dolenc. Navzoče rojake so po
zdravili Tomaž Kunstej v zastopstvu ve
leposlaništva RS in predsednik ZS Tone 
Mizerit. Slavnostni govor je  imel Jure Vom- 
bergar.

Kulturni program, katerega besedilo je 
sestavil Tone Rode, je  povezoval Emil Ur
bančič, režiral pa Štefan Godec. Na odru so 
se zvrstili pevski zbori, šolarji, d jaki in 
recitatorji. Različne in poznane Slomškove 
pesmi so peli ramoški mladinski zbor pod 
vodstvom Ivana Vombergarja, otroški zbor 
društva ZS, ki ga vodi Marta Selan in mla
dinski zbor San Justo pod taktirko Andrej- 
ke Selan Vombergar. Z recitacjami Slom
škovih poezj so nastopili učenci Slom
škove šole in d jaki SSTRMB, priznani reci
tatorji iz vseh slovenskih Domov pa so 
predstavili himnično besedilo Zorka Sim
čiča: Dan, ki ga je  naredil Gospod.

Po končanem sporedu so si gostje mogli 
ogledati fotografsko razstavo zgodovine 
slovenskih šol politične emigracje v Argen
tini. Razstavo je organiziral in opremil Ivan 
Kogovšek.

Arh. Jure Vombergar
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Slovenski volilci v ZDA 
ohranjajo stare navade

Med ameriškimi volilci, ki bodo letos 
novembra izbrali 43. predsednika ZDA, so 
tudi člani slovenske skupnosti, ki je po 
zadnjem državnem popisu prebivalstva šte
la nekaj več kot 120.000 oseb. Od tega jih 
polovica živi v zvezni državi Ohio, največ 
na industrijskem severu okrog mesta Cle
veland. Poleg Ohia imata največ prebival
cev slovenskega rodu še zvezni državi Pen
nsylvania (14.000) in Illinois (11.000).

Za Slovence v ZDA velja, da so v svojih 
volilnih navadah precej konservativni, če
prav je večina po tradiciji bolj naklonjena 
demokratski stranki. Osebni svetovalec 
Boba Tafta, guvernerja zvezne države Ohio, 
Božo Pust pravi, da se slovenska skupnost 
npjno ne opredeljuje po strankarski pripa
dnosti, oziroma kot politični blok, čeprav 
na primer na lokalni ravni gredo njeni 
glasovi večinoma demokratskim kandida
tom, ki uspešneje opredeljujejo socialne in 
izobraževalne teme. Pust je  član repu
blikanske stranke, v guvernerjev urad pa je 
prišel januarja leta 1991, ko je položaj 
nastopil popularni republikanski guverner, 
zdaj zvezni senator, George Voinovich. Vo- 
inovichev oče je po rodu hrvaški Srb, me
dtem ko je  bila njegova mati Slovenka, 
rojena v Kamniku z dekliškim priimkom 
Bemot.

Vojnovich je bil leta 1994 ponovno izvo
ljen za guvernerja Ohia s 72 odstotki gla
sov, kar je bil največji odstotek med vsemi 
republikanskimi zmagovalci na volitvah za 
guvernerja istega leta. Štiri leta kasneje je 
bil izvoljen v zvezni senat, kjer je januarja 
1999 nasledil sedež legendarnega astrona
vta Johna Glenna, ki je  oktobra 1998 v 77 
letu starosti še kot zvezni senator poletel v 
vesolje kot najstarejši zemljan. Glenn je bil 
tako kot njegov predhodnik z 12 leti služe
nja v senatu Frank Lausche, član demo
kratske stranke. Konservativni demokrat 
slovenskega rodu Lausche je  v Ohiu užival 
velik politični ugled, še posebej med Slo
venci. Tako kot Voinovich je  tudi on karie
ro začel kot župan Clevelanda, nadaljeval 
kot guverner Ohia, končal pa v zveznem 
senatu.

“Slovenska skupnost v Ohiu je  bila vča
sih izrazito na strani demokratske stranke, 
sedaj pa se vsaj starejši, ki so dosegli 
določen ekonomski uspeh na višjih ravneh, 
nagibajo bolj na republikansko stran. Pri 
odločitvah za posameznega kandidata je  na 
prvem mestu njegov politični program, ose-

IVO ŽAJDELA (6)

Ob razstavi Mati, domovina, Bog
Res, da ga je  tovarišija ves čas skrbno 

varovala pred vsemi mogočimi zunanjimi 
vplivi, toda vedel je  več kot dovolj. Tudi 
direktorju muzeja se je zdelo vredno, da 
nas je v svojem nagovoru ob odprtju te 
razstave obdaril kar z dvema Kocbekovima 
modrostima. Kdo bi ob tem morda porekel, 
da je  v svoji osveščenosti že daleč prilezel.

Zato: Kocbek in domobranci? človeku 
zmanjka besed!

Zato, če bi bil nesramen - toliko kot so 
avtorji razstave - bi jim porekel: če res ne 
veste kaj je bil Kocbek in kakšno vlogo je 
odigral v revoluciji, potem sezite vsaj po že 
objavljenih povojnih dnevnikih. Tam vam 
bo sam o sebi nazorno obrazložil stvari.

Na razstavi je več fotografij, ki prikazu
jejo posledice domobranske borbe. Tako 
na primer velika fotografija, na kateri je 
prizor iz Javorovice, z množico padlih 
partizanov. V „partizanski sobi“ sta še dve 
takšni fotografiji, na eni so domobranci ob 
truplih padlih partizanov, takoj zraven pa je

Krščanski socialisti 
po starih poteh

bnost in učinkovitost. Zanje je značilno 
tudi to, da se izogibajo skrajnostim in 
glasujejo bolj za politično sredino. Tako 
velja, da so na primer v veliki večini glaso
vali za Ronalda Reagana kot republikanca, 
kasneje pa z enako večino za demokrata 
Billa Clintona. Eden od direktorjev banke 
Charter One v Clevelandu, po rodu iz Ilirs
ke Bistrice, Charles Ipavec, ki velja za 
dobrega poznavalca političnih navad Slo
vencev, deli slovenske volilce v Ohiu na tri 
skupine. V prvi so priseljenci, ki so prišli v 
ZDA pred 2. svetovno vojno, ki so večino
ma na strani demokratske stranke. V drugo 
skupino spadajo povojni priseljenci, ki so 
pobegnili pred komunizmom - ti so skoraj 
vsi republikanci. Zadnja skupina so povojni 
ekonomski priseljenci, ki pa so spet bolj 
demokrati. Med slovenskimi priseljenci je 
bilo največ fizičnih delavcev, ki so kot taki 
vstopali v sindikate, ti pa so tradicionalno 
bolj naklonjeni demokratski stranki. “Slo
venski volilci so v bistvu konservativni in 
ne marnjo večjih revolucionarnih spre
memb, ne glede na to, h kateri stranki se 
nagibajo. Sam spadam v manjšo skupino 
konservativnih demokratov, ki se po do
mače imenujemo Lauschetovi demokrati," 
je dejal Ipavec.

Ohio je ena izmed 16 držav, v katerih 
bodo na “veliki torek" opravili primarne 
volitve v demokratski in republikanski 
stranki, in med r\jimi tretja nnjpomebnejša, 
takoj za Kalifornijo in New Yorkom. Tako 
Ipavec kot Pust menita, da bodo Slovenci 
na republikanski strani večinsko podprli 
Busha, na demokratski pa Gora. Seveda 
bodo tudi izjeme, pri čemer je  zanimiva 
Ipavčeva analiza. “Kot član demokratske 
stranke bom na primarnih volitvah glasoval 
za demokrata, čeprav sem konservativen 
na strani bolj liberalnega Bradleyja, ki je 
pošten in pove kar misli, v nasprotju s 
podpredsednikom Gorom, ki nosi za sabo 
Clintonovo dediščino. Na splošnih volitvah 
pa se bolj nagibam k Bushu," je  dejal 
Ipavec.

V nasprotju s Slovenci v Ohiu pa bi 
strnjena skupnost kakšnih 5.000 prekmurs
kih Slovencev, protestantov, v Betlehemu v 
zvezni državi Pennsylvaniji vedno glasovala 
za demokrata. Betlehem je kot nekdanji 
rudarski ter železarski center še vedno 
izrazito demokratski. Tudi župan Kenneth 
Smith, ki je  po očetu Irec, po materi pa 
Slovenec, je  član demokratske stranke.

Vodstvo Krščansko socialne unije - to 
so bivši krščanski socialisti po zgledu in 
idejah Edvarda Kobeka - je  na novinarski 
konferenci poudarilo, da “išče povezave na 
levici".

Predsednik stranke Franc Miklavčič je 
poudaril, da gre bolj za programsko sodelo
vanje. V sodelovanju z Združeno listo vidijo 
“povezavo z demokratično naravnano 
stranko, saj današnjo združeno listo preso
jamo po njenem sodobnem socialdemo
kratskem programskem konceptu, ne mo
remo pa današnjo generacijo povezovati z 
Zvezo komunistov ali komunistično partijo 
po vojni". (Slepec pač ne vidi!)

Dejali so, da se kljub obžalovanju na
pak slovenska rimskokatoliška cerkev še 
vedno ni distancirala od domobranstva kot 
takega in je v teh ocenah izrazito pristrans
ka in enostranska. Tako cerkev v domo
branstvu vidi predvsem le gibarye, ki se je 
borilo proti komunističnemu režimu in 
marksistični revoluciji, drugo plat pa spre

gleda in zamolči, da je  domobranstvo sode
lovalo z okupatorjem. Elemente klerikaliza- 
cije javnega življenja vidijo še v cerkvenem 
omalovaževanju ustavnega načela, da sta 
cerkev in država ločeni. Zavzema se in celo 
zahteva za sebe posebno mesto v družbi, 
navkljub enakopravnosti vseh verskih sk
upnosti in svetovnih nazorov.

Franc Miklavčič je še dejal, da je  sta
lišče stranke do sporazuma med Svetim 
sedežem in Slovenijo odklonilno. Menil je, 
da je “omenjeni dokument precej srednje
veški".

Iz vsega tega se jasno vidi, da stopnjo 
po Kocbekovi poti. Rešitev najdejo v pove
zavi s komunizmom, razna demokratična 
gibanja odklanjajo, kakor so tudi nasprotni 
vsem prizadevanjem Cerkve. In če bi imeli 
knj volilcev, bi bil njihov uspeh enak Ko
cbekovemu - nič. Levica bi jih izrabila, kot 
jih izrablja sedaj, potem pa zavrgla.

Pa se ni bati, na zadnjih volitvah niso 
dobil niti 1 procenta glasov.

Haider naj bi se zavzemal za 
zaščito koroških Slovencev
Koroški deželni glavar Joerg Haider se 

namerava zavzeti za boljšo zaščito koro
ških Slovencev. To je zatrdil v pogovoru z 
novim predsednikom Sveta koroških Slo
vencev Bemhardom Sadovnikom ob njego
vem uradnem prevzemu položaja.

Osrednje teme pogovorov prvega urad
nega pogovora med Haiderjem in Sado
vnikom so bile šolski program, zakonski 
okvirni pogoji in praznovanje obletnice 
koroškega plebiscita 10. oktobra.

Haider je  še dejal, da naj bi potem, ko 
državna pogodba mednarodnopravno ni
ma več prejšnjega pomena, pravice slo
venske manjšine zagotovili z ustavnim do
ločilom.

Prvo uradno srečanje koroškega dežel

nega glavarja in novega predsednika Sveta 
koroških Slovencev je  potekalo v znamenju 
pozitivnih znakov sodelovanja in dialoga, 
sta po skoraj enournem pogovotu dejala 
Haider in Sadovnik. Obe strani sta poudari
li tudi svojo prožnost in odprtost.

Avstrijski kancler Wolgang Schuessel je 
manjšinam v Avstriji zagotovil, da bodo 
njihove pravice zapisane v ustavi v obliki 
posebnega določila.

Kaj to pomeni, se točno ne ve. Je pa 
slabo znamenje, da Haider zanika vrednost 
mednarodne avstrijske državne pogodbe, 
katere sopodpisnica je bila tudi Jugoslavi
ja, katere naslednica je tudi Slovenija, in 
ima torej možnost braniti interese sloven
ske manjšine na Koroškem.

Pismo bralca iz Slovenije

fotografija z zelo krutim prizorom glave 
ubitega moškega, verjetno naj bi ga ubili 
domobranci. Kot rečeno, današnji povpreč
ni Slovenec, ki je šel skozi tako rekoč 
totalno indoktrinacijo, v kateri nastopijo 
partizani kot dobri fantje in domobranci 
kot slabi, bo ob gledanju teh fotografij 
avtomatično nadvse obsojal domobrance. 
To, da bi se hkrati vprašal, kako pa je do 
domobranstva sploh prišlo, kdo je  s svojim 
početjem izsilil ryihov nastanek ter njihovo 
zelo slabo pozicijo, ki je povzročila tudi te 
prizore na fotografijah, tega ta povprečni 
slovenski obiskovalec te razstave ne bo 
mogel videti in se ne vprašati.

Fotografije partizanskih zločinov? Kje 
pa! Posledice ,,zgovornosti" oziroma su
gestije te razstave smo lahko videli takoj. 
Naslednji dan po odprtju razstave je avtori
ca poročila o tem dogodku na POP JV svoj 
prispevek končala z besedami: „Sicer pa je 
o domobranstvu zgodovina svoje že pove
dala".

Glede razstave “Mati-Domovina-Bog“ se 
moram strinjati z Žajdelo, da je povsem 
zavožena stvar. Če ne bi ob razstavi izšel 
tudi katalog, ki so napisali strokovnjaki (B. 
Mlakar, V. Martincčič, G. Tomc in skromen 
del tudi avtorica M. Kokalj-Kočevar) bi jo 
skoraj morali podreti. Milo rečeno, z razsta
ve odide povprečen človek povsem brez 
novih spoznanj in z občutkom, da je vse to 
ze 100x videl in slišal. Najbolj piker, a zato 
še kako resničen je  bil J. Stanovnik na 
okrogli mizi, da je to “prava" pratizanska 
razstava, ki hoče očrniti domobrance in bi 
lahko mimo stala v teh prostorih že tudi 
leta 1950.

Na okrogli mizi, na katero je  bilo pova
bljenih kakih 20 zgodovinarjev se je  najbolj 
izpostavil Žajdela in potem se je večina 
debate vrtela okoli njegovega dojemanja in

H
V tem istem prispevku je avtorica obja

vila izjavo enega od avtorjev v spremljajo
čem katalogu k razstavi Gregorja Tomca 
(kolikor sem izvedel ji je nekdanji domo
branec Vinko Levstik izjavo odklonil, ko se 
je obrnila nary), Gregorja Tomca v zvezi s 
to problematiko že poznamo, saj je bil v 
kr\jigi Rdeče in  črno (Znanstveno in publi
cistično središče, 1995) eden od dveh 
avtorjev, ki pisal je prav o domobrancih.

Nadaljevanje prihodnjič

podajanja zgodovine. Njegova “zgodovina" 
je delana predvsem na podlagi sekundarnih 
virov - govoric, ki jih je še treba preveriti po 
arhivskem gradivu. Niti zgodovinska stroka, 
niti slov. država, kot institucija, ne kažeta 
prav nobenega interesa, da bi se te medvoj
ne in povojne travme razrešile. Še vedno 
nimamo zbornika dokumentov kontrarevo
lucije (medtem ko so dokumenti partizans
ke strani že 50 let obdelani in objavljeni.

(im e uredništvu znano)

Novice 
s Primorske

TRŽAŠKO PRIZIVNO sodišče je zaradi 
zastaranja izničilo tožbo proti trem vodil
nim predstavnikom italijanskega Nacional
nega zavezništva (novi fašisti), poslancu 
Robertu Menii, deželnemu svetovalcu Ser
giu Dressyu in nekdanjemu poslancu v 
Evropskem parlamentu Gastoneju Pariglju, 
ki so leta 1991 sodelovali pri uničenju 
dvojezičnih tabel na tržaškem Krasu. Ful- 
vio Sluga, sedaryi podpredsednik tržaške 
pokrajine in član Nacionalnega zavezni
štva, ki je  bil prav tako na seznamu skupaj 
s tremi obtoženci, pa je bil v torek opro
ščen obtožbe.
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Novice iz Pisali smo pr
CELJE - Gimnazija O lje  je bila ob 

koncu tedna prizorišče mednarodnega 
srednješolskega debatnega turnirja, na ka
terem se je  pomerilo 90 debaterjev in deba
terk iz Slovenije, Češke, Madžarske in 
Hrvaške. V končnici turnirja, ki je imel pet 
krogov, so se kot najboljši debaterji izkaza
li gimnazijci Gimnazije Trbovlje. Skrb za 
organizacijo debatnih srečanj je prevzel 
ijubijanski zavod za kulturo dialoga Za in 
proti, nevladna in neprofitna organizacija, 
i\jegov ustanovitelj je Zavod za odprto 
družbo, ki združuje 30 srednješolskih, os
novnošolskih in univerzitetnih debatnih 
klubov od Ljutomera do Kopra.

KRŠKO - V Nuklearni elektrarni Krško 
(NEK) bodo sredi aprila začeli redni letni 
remont, ki bo zaradi obsežnih del trajal 
predvidoma 62 dni. V tem času bodo stara 
uparjalnika zamenjali z novima, ki so ju 
lani pripeljali v Krško, seveda pa bodo tudi 
ob letošnjem remontu zamenjali četrtino 
gorivnih elementov ter med drugim opravili 
inšpekcijo goriva. Nuklearko, ki obratuje 
že osemnajsto leto, je namreč treba v mno- 
gočem posodobiti, da bo varno obratovala 
do leta 2023.

BOGOTA, Kolumbija - Pred petkovim 
začetkom mednarodnega gledališkega fes
tivala v kolumbijski Bogoti (Festival Ibero- 
aniericano de Teatro) so v nedeljski izdaji 
enega od najpomembnejših kolumbijskih 
dnevnikov El Tiempo objavili seznam des
etih najpomembnejših festivalskih preds
tav. Ob tem časnik gledalcem svetuje, “nuj 
teh predstav nikakor ne zamudijo". V druž
bi desetih najbolj atraktivnih se je znašlo 
tudi Slovensko mladinsko gledališče, ki bo 
na festivalu sodelovalo s Shakespearovo 
dramo Sen kresne noči v režiji Vita Taufer
ja. Na festivalu, ki bo potekal od 7. do 23. 
aprila, sodeluje letos kar 81 gledaliških 
skupin iz 33 držav sveta, ki bodo uprizorile 
471 predstav.

LJUBLJANA - V minulih sto letih (1899- 
2000) so na slovenskih odrskih deskah 
devetnajstkrat postavili Shakespearovo 
dramo Hamlet, njegovo najbolj znamenito 
delo. V naslovni vlogi je nastopilo skupno 
22 igralcev - več kot je bilo uprizoritev - 
zato, ker so v treh uprizoritvah vlogo Ham
leta zasedli z dvema igralcema. Fotografs
ke portrete slovenskih Hamletov so preds
tavili na razstavi Mestnega gledališča.

KRŠKO - 8. april je svetovni dan Romov 
(Ciganov). Ob tej priložnosti sta potekali 
osrednja kulturna prireditev in okrogla 
miza o bivalnih razmerah v romskih nasel
jih. Kot je poročal Radio Slovenija, se Romi 
zavzemajo za svoj zakon, država pa za 
dober finančno ovrednoten program reše
vanja romske problematike. Osnovni pro
blem 8000 slovenskih Romov je, da jih 
polovica živi v nemogočih bivalnih razme
rah, kar onemogoča reševanje tudi ostalih 
problemov, so ugotovili na okrogli mizi.

BEGUNJE - V begunjskem Elanu bodo 
proizvodnjo smuči začeli maja, v teku pa so 
že pogovori s tujimi dobavitelji. Do začetka 
plovne sezone bodo izdelali tudi 30 plovil. 
Elan bo nadaljeval s proizvodnjo snežnih 
desk v avstrijski Bmci. Celotni dolgovi 
sistema Elan znašajo 115 milijonov nem
ških mark, zadolženost pa za 40 odstotkov 
presega letni promet nekdanjega velikana, 
so povedali v Elanu, v katerem zaradi 
dobrih obetov v letu 2001 letos pričakujejo 
poslovanje brez izgube. Elan naj bi letos 
izdelal med 350.000 do 370.000 parov smu
či, 170.000 snežnih desk in približno 100 
plovil.

VELENJE - V galeriji Velenje je  do 3. 
maja na ogled razstava del z mednarodne 
likovne delavnice Slovenija, odprta za 
umetnost, ki je v drugi polovici junija pote
kala na Sinjem vrhu nad Ajdovščino. Dela
vnice se je  med drugimi udeležil umetniki 
iz Argentine Anibal Merlo.

IINDIANAPOLIS, YDA - Košarkar Pivo
varne Laško Boštjan Nachbar je  bil eden 
najvidnejših posameznikov mladinske re
prezentance Sveta, ki se je med končnico 
prvenstva lige NCAA že šestič pomerila z 
mlado reprezentanco ZDA in izgubila s 
tesnih 97:98 (59:58). Dravograjčan je bil s 
številko 11 v začetni peterki in čeprav je 
zaigral le 13 minut je bil s petimi skoki celo 
drugi skakalec izbrane selekcije. V repre
zentanci pod vodstvom Gambe je Nachbar 
dosegel še šest točk in dve podaji.

LJUBLJANA - Praznovanje 50-obletnice 
Rokometne zveze Slovenije (RZS) je  doži
velo vrhunec v revijalni tekmi z izbrano 
vrsto Evrope in izgubila z 31:35 (15:17).

HAVANA, Kuba - Slovenski lokostrelci 
so nastopili na tekmovanju FITA in Olym
pic round v Havani, kjer so dosegli nekaj 
zelo solidnih izidov. Bernarda Zemljak in 
Dušan Sitar sta v predtekmovanju na izlo
čanje celo vodila, na koncu pa je bil Sitar 
poražen v finalu in je osvojil drugo mesto, 
Zemljakova pa je bila šesta. Pred i\jo se je 
na četrto mesto uvrstila še Irena Rosa. 
Dušan Perhač je  osvojil peto, Alojz Pavlo
vič pa končno sedmo mesto. V moštveni 
tekmi so fantje v konkurenci desetih držav 
osvojili tretje mesto, dekleti pa sta v kom
binirani ekipi skupaj z Mehičanko osvojili 
drugo mesto.

LJUBLJANA - Lotse, 8516 m visoki hi
malajski vrh, bo v naslednjih dveh mesecih 
cilj in izziv za deveterico alpinistov, ki 
bodo sodelovali na slovenski odpravi Lotse 
2000. Odpravo je  organiziral plezalni klub 
Rifnik Šentjur, za njeno mednarodnost pa 
bosta poskrbela še dva hrvaška plezalca.

VELIKONOČNI PRAZNIKI V 
ARGENTINI

V vseh župnijah, kjer so slovenski du
hovniki nastavljeni kot kaplani, so bile 
pred prazniki duhovne obnove, katerih so 
se slovenski verniki udeležili v velikem 
številu.

Na veliki petek je  v salezijanski dvorani 
na Belgrano pel slovenski pevski zbor Ga
llus Kimovcev Pasijon za moški zbor po 
Mateju, mešani zbor pa je  zapel žalostinke.

Na veliko soboto so slovenski duhovni
ki po vseh naseljih popoldan hodili blagos
lavljat slovenskim družinam velikonočna 
jedila, proti večeru pa je bila na dvorišču 
cerkve na Belgrano veličastna vstajepjska 
procesija, katere se je udeležilo nad 1500 
Slovencev.

Na veliko nedeljo so bila po vseh cerk
vah, kjer je navadno maša za Slovence, slo
venske maše. Na Belgrano je  je  pri pjej pel 
Gallus Mozartovo Latinsko mašo št. 14 v C, 
in Gallusov Haec dies.

Gallus je tudi pel v župni cerkvi sv. 
Julije Gollerjevo Loretsko mašo. Prostrano 
cerkev so argentinski verniki napolnili do 
zadpjega kotička in občudovali slovensko 
petje.

V San Martinu je pel pri slovenski maši 
pel cerkveni pevski zbor, v Ramos Mejiji pa 
je  cerkveni zbor pel Mavovo Latinsko 
mašo.

Tudi na Avellanedi se je  zbralo veliko 
slovenskih vernikov. Pel je  tamo.šnji cer
kveni zbor. V cerkvi Cristo Rey v Vlila 
Obrera pa so bile popoldan molitve. V 
bližini živi veliko staronasljencev.

NOV SLOVENSKI USPEH 
NA TRONADORJU

Dne 4. aprila sta se slovenska smučarja 
in alpinista Dinko Bertoncelj in Janez Flere 
po večurni borbi z ledom in stenami po
vzpela na najvišji Tronadorjev vrh Pico 
Principal (3470 m). Ta podvig uspešno 
zaključuje letošnje poskuse slovenskih tu
ristov na najprivlačnejši in najvišji gori v 
bariloški pokrajini.

V.A.

Igralska družina Narte Velikonja
začenja svoje gledališko leto z 

upriooritvijo tragedije v 5. dejanjih 
Friedrich Hebbel 

GENOVEFA 
v nedeljo, 7. maja ob 5. popoldan 
v veliki dvorani kolegija San Jose, 

Azcuenaga 154 
Poslovenil dr. Tine Debeljak 

Režija Marjan Willenpart.

Svobodna Slovenija št. 15, 
13. aprila 1950

Slovenija mo
Postojnska jama

Odprava je  v Nepal odpotovala 7. aprila, 
vzpon v klasičnem himalajskem stilu, a 
brez pomoči dodatnega kisika, s tremi ta
bori, načrtujejo Šentjurčani med 10. in 20. 
majem, ko naj bi bilo statistično n a ju g o d 
nejše časovno obdobje za naskok na vrh. 
Celoten projekt naj bi predvidoma trajal 
dva meseca, stroške v višini 110.000 dolar
jev pa jim bodo pomagali pokriti številni 
sponzorji. V odpravi bodo sodelovali alpi
nisti Aco Pepevnik, Dušan Debelak, Viktor 
Mlinar, Rudi Podgoršek, Boštjan Jezovšek, 
Andrej Kmet, Rudi Magdalenič (vsi PK Rif
nik), Milan Romih (AO Impol Sl. Bistrica) 
ter Hrvata Matko Škalamera in Darko Ber- 
Ijak, tehnični voclja Tomaž Žerovnik in 
zdravnik Klemen Jagodic.

GDANSK, Poljska - Slovenska mladins
ka reprezentanca v ragbiju je na mednaro
dnem turnirju na Poljskem izgubila uvodno 
tekmo s Češko z 8:25 (0:15). V srečanju s 
Češko sta točke za Slovenijo dosegla Je
linčič 5 in Koritnik 3. V zaključni tekmi pa 
se je  pomerila s Poljaki in iztržila neodlo
čen izid 12:12 (5:7). Slovenska reprezentan
ca pa je  tekme izkoristila kot priprave za 
kvalifikacijske tekme za nastop na mladins
kem svetovnem prvenstvu, ki bodo od 25. 
do 28. aprila v Sloveniji.

MOKRINE, Avstrija - Slovenska smu
čarja Jernej Reberšak (1:18,40) in Grega 
Sparavec (1:18,68) sta osvojila tretje in 
četrto mesto na veleslalomu FIS na Mokri- 
nah na avstrijskem Koroškem.

LJUBLJANA - Slovenska ženska roko
metna reprezentanca je  v prvi kvalifikacijs
ki tekmi za nastop na evropskem prvenstvu 
leta 2000 v Romuniji izgubila s Francijo z

je danes najznamenitejši pojav slovens
kega krasa, tudi za obisk najbolj priprav
ljen, saj ga v turističnem oziru prekaša le 
Mamutska jam a v ZDA, ne pa po kap
niškem okrasju.

Na kraškem apnencu voda takoj izgine 
v notranjost in tam topi apnenec, tako da 
se tam delajo velike jame, po katerih teče 
podzemska reka.

Postojnska jama je nastala zadnja 2 
milijona let, kapniški sistem v njej pa nekaj 
100.000 let. Ko voda curlja s stropa, za 
seboj pusti sled apnenca, ki je v njej 
raztopljen, ali pa na tleh, ko kane. Tako se 
delajo kapniki, zavese, in podobno. Jama je 
zanimiva zaradi raznolikih oblik in barv 
kapnikov, ki so lahko miniaturni ali ogrom
ni, do 16 m visoki.

Celotna jam a je  podzemski sistem več 
posameznih jam reke Pivke, dolga je 17 
km, od katerih je za turiste odprtih kakih 5 
km. Od leta 1872 ima železnico, od 1884 pa 
je  električno razsvetljena.

Danes ima okoli milijon obiskovalcev 
na leto, predvsem tujce. Pa tudi skoraj ni 
Slovenca, ki se je  ne bi ogledal.

22:25 (12:13). Povratna tekma bo v nedeljo, 
16. aprila, v francoskem Limogesu.

MARIBOR - Odbojkarice mariborskega 
Infond Meltal Branika so v tretjem final
nem srečanju končnice državnega prvens
tva premagale Kemiplas Koper s 3:0 (12, 
22, 12) in še tretjič zapored in sedmič v 
samostojni Sloveniji osvojile naslov drža
vnih prvakinj.

CAPETOWN, Južna Afrika - Slovenska 
članska reprezentantka v ritmični gimnasti
ki Tina Čas je na močnem mednarodnem 
turnirju v ritmični gimnastiki v konkurenci 
tekmovalk iz devetih držav dosegla izjemen 
uspeh. V mnogoboju je navdušila in pre
pričljivo zmagala z vsemi štirimi rekviziti 
ter osvojila prvo mesto. Druga je bila Ar- 
gentinka Fernanda Ravina, tretja pa Avs
tralka Eliza Gower.

Osebne novice
Poroki: V soboto 8. aprila sta se po

ročila v cerkvi Santa Teresita v Floridi 
Monika Dobovšek in Oliver Marx. Priče 
so bili njuni starši inž. Jernej Dobovšek in 
prof. Jana roj. Peternel ter Joachim Marx in 
Ica Gelleri. Poročil ju  je dr. Jure Rode.

V soboto, 8 aprila, sta se v cerkvi Marije 
Pomagaj poročila Peter Čarman in Jacin- 
ta Eleuteria Olivera. Priči sta bila Janez 
Teraš in Zofija Vombergar Juvančič; po
ročil ju  je prelat Jože Škerbec.

Srečnim novoporočencem iskreno 
čestitam o in želimo obilo sreče!

Smrt. V torek 28. marca je umrla ga. 
Angela Murove, vdova Lukman iz Hur- 
linghama.

Naj počiva v miru!

Nova diplomantka: Na Instituto Supe
rior de Arte del Teatro Colon je končala 
študije in dobila naslov ,,cantante lirica" 
solistka Vera Golob.

Želimo ji veliko uspeha!
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Mali oglasi \
F.STUDIO de AGRIMENSURA (Pcia. de Bs. As.) 
ING. VLAHO - Tel.- 4755-8205 - Estado Parcelario - 
Subdivision - Unificacidn - Mensura - Usueapcion 

TURIZEM
Oddajani bungalov in stanovanja v Villa Cate- 
dral, Bariloche. Uživajte mirne počitnice v nelepši 
naravi in po ugodni ceni. Kličite na Tel: 02944 
424978.

Tel. 4441-1264/ 1265
Letalske karte, rezerva 

( i m a  J hotelov, ngjem avtomo
bilov in izleti po svetu 

LEGAJO N° 3545-82 H. Yrigoyen 2742 - San Justo 
ARHITEKTI 

Arq. Carlos E. Kostka. Vivienda y comercio. Asesora- 
miento tecnico en Capital y Provincia. Sarandi 148 Capi
tal; Tel.Fax 4 224-3968.

ADVOKATI
dr. Marjana Poznič - odvetnica - Vsak dan od 15. 
do 18. ure- Lavalle 1290, pis. 402- Tel. 4382-1148 
dr. Franc Knavs, dr. Bernard Knavs, dr. Veronika 
Knavs — odvetniki - ponedeljek, torek, petek od 16 
do 20 - Tucuman 1455 - 9. nadstr. “E“ - Capital - 
Tel. in faks: 4374-7991 in 4476-0320. 
dr. Lilijana Kožar, odvetnica; Bogota 3099, 2° B, 
Capital. Torek in petek od 16. do 20. Tel.: 4613-1300 
Dr. Hector Fabian Lo Faro (Miklič). Odvetnik. 
Vsak dan od 15 do 20 ure. Hipolito Yrigoyen 2548, 
2" of. 4, San Justo. Tel. 4482-5624.

FOTOGRAF
Marko Vombergar - FOTO PREMIUM - Arieta 490 
B1753AOJ Villa Luzuriaga - Tel.: 4650-9040 - Dom: 
4659-2060 - http://www.foto.com.ar 

GOSPODARSTVO 
Zavarovanja M. in H. Loboda — Azcuenaga 77 - 
B1704FOA Ramos Mejia - Bs. As. - Tel/Fax: 4656-3653 
K reditna Zadruga SLOGA — Bme. Mitre 97 - 
B1704EUA Ramos Mejia - Tel: 4658-6574/4654-6438. 
Od ponedejjka do petka od 10. do 19. ure.
Mutual SLOGA — Bme. Mitre 97 - B1704EUA Ramos 
Mejia - Tel: 4658-6574/4654-6438. Od ponedeljka do 
petka od 10. do 19. ure.
SLOGA — PODRUŽNICA CASTELAR Slovenska 
Pristava - Republica de Eslovenia 1851 - Uraduje ob 
sredah od 18. do 20. ure in ob nedeljah od 10.30 do
12.30 (g. Miha Gaser).
SLOGA — PODRUŽNICA SLOVENSKA VAS -
Hladnikov dom - Msgr. J. Hladnik in Hernandarias - 
Uraduje ob sredah od 19. do 21. ure in ob nedeljah 
od 10.30 do 12.30 ure (ga. Marija Gorše).
SLOGA — PODRUŽNICA SAN JUSTO Naš dom 
(pisarna) - H. Yrigoyen 2756 - Tel: 4651-1760. Uraduje 
ob torkih od 18. do 20. ure in ob nedeljah od 9.30 do
11.30 ure (gdč. Julka Moder).
SLOGA — PODRUŽNICA SAN MARTIN Slovenski 
dom - Cordoba 129 - Tel: 4755-1266 - Uraduje ob 
četrtkih od 18. do 20. ure in ob nedeljah od 10. do 11. 
ure (ga. Milena Skale).
SLOGA — PODRUŽNICA CARAPACHAY Slo
venski dom - Dra. Grierson 3837 - Uraduje vsako 
nedeljo  od 11. do 13. ure (ga. A ndrejka Papež 
Cordoba).

Obisk predsednika SSK 
pri Koroših Slovencih

9  .S  t
FRANQUEO PAGADO 

C uenta N° 7211

Registro Nac. de la Propiedad 
Intelectual N° 881153

Obvestila
SOBOTA, 15. aprila:
V Srednješolskem tečaju redni pouk. 
NEDELJA, 16. aprila:
Cvetna nedelja. Praznični obredi pri 

vseh slovenskih mašah.
V Rozmanovem domu maša, blago

slov butaric in oljk, nato skupno kosilo.
V Carapachayu po maši skupno dru

žinsko kosilo.
VELIKI ČETRTEK, 20. aprila: 
Obredi v Slovenski hiši ob 19. uri. 
VELIKI PETEK, 20. aprila:
Obredi v Slovenski hiši ob 19. uri. 
VELIKI SOBOTA, 20. aprila:
Obredi v Slovenski hiši ob 21. uri. 
NEDELJA, 23. aprila:
Velika noč.
NEDELJA, 30. aprila:
V Slomškovem domu občni zbor. 
Misijonska tombola v Slovenski vasi. 
PONEDELJEK 1. maja:
Mladinski nogometni turnir v Slo

venski vasi.
SOBOTA, 6. maja:
Redni pouk srednješolskega tečaja  

v Slovenski hiši.
NEDELJA 7. maja:
40. Obletnica v Slovenskem domu v 

Carapachayu.
NEDELJA, 14. maja:
Vseslovensko romanje v Lujan.

Predsednik Svetovnega slovenskega 
kongresa dr. Jože Bernik se je 28. marca 
letos mudil na enodnevnem obisku pri 
koroških Slovencih. Obisk je  pripravil mag. 
Lojze Dolinar, predsednik Koroške konfe
rence SSK.

Najprej se je dr. Bernik sestal z ravnate
ljem slovenske gimnazije v Celovcu dr. 
Reginaldom Vospernikom. Med drugim je 
predstavil t.i. Kugijev razred, ki je  lani 
jeseni na stežaj odprl vrata nadarjenim 
otrokom iz Koroške, Slovenije in iz Furlani
je. Ta uresničena pobuda je  dobrodošla 
pedagoška novost ob zavedai\ju, da bo pri
hodnja Evropa vse bolj povezana in več
jezična. Eden od nosilnih jezikov tega pro
jekta pa bo kajpada slovenščina.

Dr. Bernik je v nadalje van, ju obiskal 
direktorja Katoliškega doma prosvete v 
Tinjah, Jožeta Kopeinika. V Tinjah bo na
mreč od 28. do 30. junija letos Svetovni 
slovenski kongres imel svoj IV. redni zbor. 
Sledil je obisk pri novoizvojenem predsed
niku Narodnega sveta koroških Slovencev, 
Bernardu Sadovniku, ki je poudaril veliko 
pripravljenost za sodelovanje s Svetovnim 
slovenskim kongresom in tako posredno 
predvsem z mladimi Slovenci po svetu.

Med obiskom na konzulatu R Slovenije

Ulica v spomin 
Slovencu

V naselju „Cerro de la Cruz, kjer je 
sezidanih 2400 novih hiš in je  samo 7km 
oddaljeno od glavnega mesta San Luis v 
istoimenski provinci, so oktobra lanskega 
leta 1999 poimenovali eno izmed glavnih 
ulic po enem naših uglednih rojakov, ki so 
se v začetku petdesetih let naselili v tam- 
kajšnih krajih.

Ime nove ulice je „Prof. Juan Pekolj”, 
na čast in v spomin nekdanjega profesorja 
latinščine v sanluiških učnih zavodih in tudi 
dolgoletnega tajnika na škofiji. Med povoj
nimi emigranti je bil pokojni profesor poz
nan kot avtor priročnih slovensko-kastel- 
janskega in kasteljansko-slovenskega slo
varja.

(Naj bo povedano med vrsticami: slo
varje  založil monsii\jor Janez Hladnik in je 
bil en zvezek vezan še v knjigoveznici .Car- 
dijn-Zupan Herman, drugi pa je  prišel iz 
tiskarne Cordoba.)

Idejo o poimenovanju je sprožil g. Jo
ško Havelka ml. in so se bivši dijaki profe
sorja Pekolja takoj zavzeli za to pobudo, ki 
je bila v kratkem uresničena.

Umrl je prelat 
Nace Čretnik

Tik pred zaključkom lista smo dobili 
sporočilo, d a je  10. aprila ob 21. na obisku 
v Parizu, Kjer je  deloval dolga leta (sedaj je 
živel v Mariboru) umrl naš prijatelj in dol
goletni voditelj Slovenske katoliške misije v 
Parizu, prelat Nace Čretnik.

Naj počiva v miru!

VALUTNI TEČAJ V SLOVENIJI
1 1 . aprila 2000

1 dolar 211,45 SIT tolarjev
1 marka 103,40 SIT tolarjev
100 lir 10,44 SIT tolarjev

v Celovcu je generalni konzul Jožef Jeraj 
nanizal svoje poglede na zelo pomanjkljivo 
izvajanje obveznosti avstrijske in koroške 
deželne vlade do koroških Slovencev. Te
mu je sledil obisk na Uradu koroške dežel
ne vlade. Povod za obisk je  bilo pismo 
Svetovnega slovenskega kongresa koro
škemu deželnemu vladarju dr. Haiderju in 
odziv na to pismo. Dr. Bernika in mag. 
Dolinarja sta sprejela direktor koroške 
deželne vlade dr. Karl Anderwald in šef 
protokola deželne vlade mag. Vladimir 
Smrtnik.

Dr. Anderwald je  v začetku razgovora 
nakazal, da se čuti prijatelja Slovencev, da 
ima s Slovenci mnogo stikov, razume in 
zavzema se za manjšine — o manjšinah 
tudi predava na Univerzi v Salzburgu. Ome
nil je  tudi poznanstvo s kardinalom Am
brožičem in poznavanje usode povojne 
emigracije, ki je bila nekaj let v zavez
niškem begunskem taborišču v Spittalu, od 
koder je  sam doma. Dr. Anderwald je 
dodal, da so manjšine obogatitev za drža
vo, in da Haiderjev mandat vidi kot prilož
nost za Slovence.

V odgovoru je  Bernik predstavil SSK, 
njegovo delovanje po svetu in dejavno za
nimanje za slovenske manjšine. Ob proble
matiki koroših Slovencev je  predstavil ra
zlične pristope k reševanju/ignoriranju ob- 
veznoti do manjšin v različnih koncih sve
ta. Izrazil je upanje, da bosta Avstrija in 
koroška deželna vlada dosledno izvajati 
sprejete mednarodno zavezujoče obvez
nosti do avtohtonih koroških Slovencev in 
zatrdil, da bo Kongres izvajanja teh obvez
nosti redno preverjal in se nanja tudi 
odzval.

Mag. Dolinar se je v nadaljevanju pogo
vora dotaknil najpomebnejših nerešenih 
zadev kot so: slovenski otroški vrtci, posta
vitev dvojezičnih krajevnih napisov, pod
pora slovenski glasbeni šoli, kakor tudi 
namere o vzpostavitvi posebnega posveto
valnega odbora pri deželni vladi in o usta
novitvi raziskovalnega deželnega manjšin
skega centra na Osojah. Ta center, ki naj bi 
izpostavil manjšinska vprašanja kot po
memben iziv za prihodnost Evrope, bi ob 
sebi imel tudi sosvet dvanajstih znanstve
nikov, pri čemer bosta dva iz Slovenije.

Srečanje dr. Bernika in mag. Dolinarja
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LJUBLJANA - Dekan pravne fakultete 
Janez Kranjc je  na časnikarski konferenci 
povedal, da se fakulteta predvidoma okto
bra seli v nove prostore. Pravna fakulteta 
Univerze v Ljubljani letos praznuje osemde
setletnico delovanja. Kot ena od petih 
fakultet nove ljubljanske univerze je bila 
ustanovljena 1. septembra 1919, ker pa so 
i\jeni profesorji sodelovali na mirovni kon
ferenci, so se predavanja začela šele 15. 
aprila 1920.

z direktorjem koroške deželne vlade dr. 
Anderwaldom se je končalo po uri in pol 
pogovora, pri katerem je bila izražena pri
pravljenost za reševanje odprtih vprašanj 
slovenjske manjšine v vzajemnem duhu.

„Glej, oljčna je  nedelja, 
in  polne srčnega veselja, 
vrvijo trume v božji hram ...

Simon G regorčič
Vse sloven sk e rojake vabim o v

ROZMANOV DOM
Kjer bo na cvetno  nedeljo, 16. aprila 2000 ob 11.30  

blagoslov oljk  
in butaric, sv. m aša za pokojne dobrotnike, 

skupno k osilo  - pribor prin esite  seboj.
Na svidenje!

VARCEVAJE, GOTOVOST 
ZA BODOČNOST

Največje bogastvo človeka je varčnost, 
najhujša beda je razsipnost.

Tako pravi ljudska modrost, mi pa 
vam svetujemo: vprašajte v SLOGI o 

vseh možnostih.
S Karto SLOGO ste deležni mnogih 
ugodnosti in nagradnega žrebaja za 

dve nagradi
SLOGA DA VEČ!

V SLOGI JE MOČ!


